

DECISION No. 1464 /D/INSANTE/CAB OF 24 JUIL 2020
To lay down Ad Hoc Internal Regulations of the Extraordinary Elective General Assembly of the National Pharmaceutical Society of Cameroon

Mindful of the Constitution;
Mindful of Law No. 96/03 of 4 January 1996 on the framework law in the field of health;
Mindful of Law 90/035 of 10 August 1990 relating to the Practice and the Organization of the Profession of Pharmacist;
Mindful of Law No.2007/006 of December 26, 2007 on the financial regime of the State;
Mindful of Law No. 2019/023 of December 24, 2019 finance law of the Republic of Cameroon for the 2020 financial year;
Mindful of Decree No. 92/261 / PM of July 17, 1992 to lay down conditions for the application of certain provisions of Law No. 90/035 of August 10, 1990 on the practice and organization of the profession of Pharmacist ;
Mindful of Decree No. 2011/408 of December 9, 2011 to organize the Government;
Mindful of Decree No. 2011/410 of December 9, 2011 to form the Government;
Mindful of Decree No. 001/A/MSP/SG/DPH/SSLPHV- of 01 July 1994 (making enforceable the code of ethics of the profession of pharmacist and the internal regulations);
Mindful of Decision No. 1340 of 6 July 2020 to lay down the terms of substitution of the Ministry of Public Health to the National Council of the Order of Pharmacists of Cameroon for the organization of Extraordinary Elective General Assembly;
Mindful of No. 1341 instituting and establishing the composition of the ad hoc electoral commission to organize the Extraordinary Elective General Assembly of the National Council of the Order of Pharmacists of Cameroon ;
Mindful of the needs of service;

CHAPTER I :

GENERAL PROVISIONS

ARTICLE 1.- This decision concerns the Internal Regulations of the Extraordinary General Assembly of the National Pharmaceutical Society of Cameroon hereinafter referred to as the Assembly.

ARTICLE 2. - It shall govern the election of members of the National Council of the Pharmaceutical Society of Cameroon (CNOPC) for the current term.

ARTICLE 3. - The convocation of the Assembly shall be announced by a radio-press release at least 15 days before the meeting is held .

CHAPTER II:

ELECTORAL COLLEGE

ARTICLE 4. - (1) The electoral college shall be made up of all Pharmacists registered on the roll of the Society until November 2018.

(2) However, Pharmacists not yet registered can regularize their situation at least 10 days before the election date.

ARTICLE 5. - The final list of Pharmacists registered on the roll of the National Pharmaceutical Society of Cameroon and authorized to take part in the working

session of the elective Extraordinary General Assembly shall be drawn up and published by the Minister of Public Health, at the latest 15 days before the date of the said Assembly.

CHAPTER III :

APPLICATIONS AND ELIGIBILITY CONDITIONS

ARTICLE 6. - (1) Candidates wishing to apply for positions at the CNOPC must declare and submit their application files at the Central Services of the Ministry of Public Health (Department of Pharmacy, drugs and Laboratories) upon official convocation of the Assembly.

(2) Candidates have 10 days as from the date the Assembly is convened to apply for the various CNOPC positions.

(3) The application files shall be submitted only during working days and hours against a submission receipt.

(4) Application files submitted after the deadline shall be rejected.

ARTICLE 7. - Candidates for CNOPC positions must meet the following conditions :

- Be registered with the roll of the National Pharmaceutical Society of Cameroon for more than three years;
- Be up to date with their contributions;
- Should have practiced in Cameroon for at least 3 years;
- Should never have been sentenced to prison;
- should never have been warned and reprimanded by the Disciplinary Council of the Society during the last two (2) years;
- should never have been suspended from activity during the last three (3) years ;
- Commit in writing to serve the Society and defend the professional ethics of the profession.

ARTICLE 8. - (1) The declaration of each registered candidate must be accompanied by :

- A stamped application addressed to the Minister of Public Health;
- A photocopy of the National Identity Card or valid passport;
- A certificate of non-conviction No.3;
- A pledge of honor;
- A valid ONPC registration certificate;
- A detailed *curriculum vitae*;

(2) Photocopies of the documents mentioned in paragraph (1) must be certified by the competent authority.

CHAPTER IV :

VALIDATION OF CANDIDATURES

ARTICLE 9. - The Minister of Public Health shall create an ad hoc Committee in charge of receiving and validating applications files for positions of the National Council of the Pharmaceutical Society of Cameroon (CNOPC).

ARTICLE 10. - (1) The Committee shall meet latest 48 hours after the closing date of application files to examine applications and decide on their admissibility.

(2) Candidates whose files have been rejected may appeal to the said Committee within 24 hours upon notification of rejection.

CHAPTER V :

ELECTORAL CAMPAIGN

ARTICLE 11.- (1) The electoral campaign shall be opened 7 days before the poll and ends the day before the poll. It can be done by any communication channel in accordance with the code of ethics of the profession.

(2) Candidates shall be required to respect each other during the campaign. Candidates shall be prohibited from campaigning on the basis of a speech or posters which preach violence, defamatory and untrue words or which discredit another candidate.

(3) On the polling day, each candidate as well as the candidates of the Appeal Chamber shall have five (5) minutes of speaking time before the start of the vote.

(4) In the event of a clear threat or serious disturbance to public order, the Minister of Public Health or the competent administrative authority may request the assistance of the forces of law and order.

CHAPTER VI :

CONDUCT OF THE POLL

ARTICLE 12.- The election of the President of the Council and the members shall be done by secret uninominal ballot in one round, by simple majority of votes. In case of a tie, a second round shall be held and if the tie persists, the candidate with the oldest registration on the roll shall be the winner.

ARTICLE 13.- (1) Proxies shall be accepted if they are legalized and shall only be valid between Pharmacists belonging to the same division .

(2) No one may hold more than one proxy during the Assembly.

CHAPTER VII :

THE PROCLAMATION OF THE RESULTS

ARTICLE 14.- After the votes have been counted, the results shall be announced immediately by the President of the Ad Hoc Commission .

ARTICLE 15. - A Minutes drawn up in due form, signed by all the members of the said Commission, shall be submitted within 48 hours to the Minister of Public Health.

ARTICLE 16.- The results of the election shall be published wherever necessary in French and English.

CHAPTER VIII :

ELECTORAL LITIGATION

ARTICLE 17.- (1) Disputes arising from the election shall be recorded in the minutes .

(2) The aforementioned disputes shall be brought, if necessary, before the competent court.

CHAPTER IX:

MISCELLANEOUS AND FINAL PROVISIONS

ARTICLE 18.- This decision which takes effect from the signing date, shall be recorded and communicated wherever necessary.

Yaounde, the

24 JUIL 2020



DECISION N° 1464 D/MSANTE/CAB DU 24 JUIL 2020
Portant Règlement Intérieur Ad Hoc de l'Assemblée Générale Extraordinaire
Elective de l'Ordre National des Pharmaciens du Cameroun.

Vu la Constitution ;
Vu la loi n°96/03 du 04 janvier 1996 portant loi-cadre dans le domaine de la Santé ;
Vu la loi n° 90/035 du 10 Aout 1990 portant exercice et organisation de la profession de Pharmacien ;
Vu la loi n°2007/006 du 26 décembre 2007 portant Régime Financier de l'Etat ;
Vu la loi n°2019/023 du 24 décembre 2019 portant loi de Finances de la République du Cameroun, pour l'exercice 2020 ;
Vu le décret n°92/261/PM du 17 juillet 1992 fixant les modalités d'application de certaines dispositions de la loi n°90/035 du 10 Aout 1990 portant exercice et organisation de la profession de Pharmacien ;
Vu le décret n°2011/408 du 09 décembre 2011 portant organisation du Gouvernement ;
Vu le décret n°2011/410 du 09 décembre 2011 portant formation du Gouvernement ;
Vu l'arrêté N°001/A/MSP/SG/DPH/SSLPHV- du 01 juillet 1994 (rendant exécutoires le code de déontologie de la profession de pharmacien et le règlement intérieur) ;
Vu la décision N°1340 du 06 juillet 2020 fixant les modalités de substitution du Ministère de la SantéPublique au Conseil National de l'Ordre des Pharmaciens du Cameroun pour l'organisation de l'Assemblée Générale Extraordinaire Elective ;
Vu la décision N°1341 instituant et constatant la composition de la commission électorale ad-hoc chargée de l'organisation de l'Assemblée GénéraleExtraordinaire Elective du Conseil National de l'Ordre des Pharmaciens du Cameroun ;
Considérant les nécessités de service ;

CHAPITRE I:

DISPOSITIONS GENERALES

ARTICLE 1^{ER}.-La présente décision porte Règlement Intérieur de l'Assemblée Générale Extraordinaire de l'Ordre National des Pharmaciens du Cameroun ci-dessous désignée l'Assemblée.

ARTICLE 2.- Elle régit l'élection des membres du Conseil National de l'Ordre des Pharmaciens du Cameroun (CNOPC) pour la mandature courante.

ARTICLE 3.- La convocation de l'Assemblée fait l'objet d'un communiqué radio-presse, au moins 15 jours avant la tenue de l'Assemblée.

CHAPITRE II:

DU COLLEGE ELECTORAL

ARTICLE 4.- (1)Le collège électoral est composé de tous les Pharmaciens inscrits au tableau de l'Ordre jusqu'au mois de novembre 2018.

(2) Toutefois, les Pharmaciens non à jour à cette date peuvent régulariser leur situation au plus tard 10 jours avant la date des élections.

ARTICLE 5.- La liste définitive des Pharmaciens inscrits au tableau de l'Ordre National des Pharmaciens du Cameroun et autorisés à prendre part aux travaux de

l'Assemblée Générale Extraordinaire élective est arrêtée et publiée par le Ministre de la Santé Publique, au plus tard 15 jours avant la date de ladite Assemblée.

CHAPITRE III :

DES CANDIDATURES ET DES CONDITIONS D'ELIGIBILITE

ARTICLE 6.- (1) Les candidats aux postes du CNOPC doivent déclarer et déposer leurs dossiers de candidature dans les Services Centraux du Ministère de la Santé Publique (Direction de la Pharmacie, du Médicament et des Laboratoires) dès la convocation officielle de l'Assemblée.

(2) Les candidats disposent d'un délai de 10 jours, à compter de la date de convocation de l'Assemblée, pour faire acte de candidature aux différents postes du CNOPC.

(3) Le dépôt des candidatures se fait uniquement aux jours et heures ouvrables contre une attestation de dépôt.

(4) Les dossiers de candidatures déposés hors délai seront jugés irrecevables.

ARTICLE 7.- Les candidats aux postes du CNOPC doivent remplir les conditions suivantes :

- Etre inscrit au tableau de l'Ordre National des Pharmaciens du Cameroun depuis plus de trois ans ;
- Etre à jour de ses cotisations ;
- Avoir une ancienneté d'exercice au Cameroun d'au moins 03 ans ;
- N'avoir jamais été condamné à une peine afflictive ou infamante ;
- N'avoir pas fait l'objet d'avertissement et de blâme par le Conseil de discipline de l'Ordre au cours des deux (02) dernières années ;
- N'avoir pas été suspendu d'activité au cours des trois (03) dernières années ;
- S'engager par écrit à servir l'Ordre et à défendre l'Ethique et la déontologie de la profession.

ARTICLE 8.- (1) La déclaration de candidature de chaque candidat inscrit doit être accompagnée de :

- Une demande timbrée adressée au Ministre de la Santé Publique ;
- Une photocopie de la Carte Nationale d'Identité ou du passeport en cours de validité ;
- Un Extrait de casier judiciaire Bulletin N°3 ;
- Un engagement sur l'honneur ;
- Une attestation d'inscription à l'ONPC en cours de validité ;
- Un *curriculum vitaedétaillé* ;

(2) Les photocopies des pièces citées à l'alinéa (1) devront être certifiées par l'autorité compétente.

CHAPITRE IV :

DE LA VALIDATION DES CANDIDATURES

ARTICLE 9.- Le Ministre de la Santé Publique crée un Comité ad hoc chargé de la réception et de la validation des dossiers de candidature aux postes de membre du Conseil National de l'Ordre des Pharmaciens du Cameroun (CNOPC).

ARTICLE 10.- (1) Le Comité se réunit 48 heures au plus tard après la date de clôture des candidatures pour examiner les candidatures et se prononcer sur leur recevabilité.

(2) Les candidats dont les dossiers ont été rejetés peuvent saisir ledit Comité d'un recours, dans un délai de 24 heures à compter de la notification du rejet.

CHAPITRE V :

DE LA CAMPAGNE ELECTORALE

ARTICLE 11.- (1) La campagne électorale est ouverte 07 jours avant le scrutin et s'achève la veille du scrutin. Elle peut se faire par tout canal de communication conforme au code de Déontologie de la profession.

(2) Les candidats sont tenus au respect mutuel lors de la campagne. Il est interdit au candidat de faire la campagne électorale sur la base d'un discours ou des affiches qui prêchent la violence, des propos diffamatoires et mensongers ou qui jettent du discrédit sur un autre candidat.

(3) Le jour du scrutin, chaque candidat ainsi que les candidats de la Chambre d'Appel bénéficient de cinq (05) minutes de temps de parole avant le début du vote.

(4) En cas de menace manifeste ou de trouble grave à l'ordre public, le Ministre de la Santé Publique ou l'autorité administrative compétente peut requérir le concours des forces de maintien de l'ordre.

CHAPITRE VI :

DU DEROULEMENT DU SCRUTIN

ARTICLE 12.- L'élection du Président du Conseil et des membres se fait au scrutin uninominal secret à un tour, à la majorité simple des voix. En cas d'égalité, un deuxième tour est organisé et si l'égalité persiste, le candidat le plus anciennement inscrit au tableau de l'ordre est déclaré vainqueur.

ARTICLE 13.- (1) Les procurations sont acceptées si elles sont légalisées et ne sont valables qu'entre Pharmaciens appartenant à la même division.

(2) Nul ne peut être porteur de plus d'une procuration lors de l'Assemblée.

CHAPITRE VII :

DE LA PROCLAMATION DES RESULTATS

ARTICLE 14.-Après le décompte des voix, les résultats sont proclamés séance tenante par le Président de la Commission *Ad Hoc*.

ARTICLE 15.-Un Procès-Verbal dressé en bonne et due forme, signé de tous les membres de ladite Commission, est remis dans les 48 heures au Ministre de la Santé Publique.

ARTICLE 16.-Les résultats de l'élection seront publiés partout où besoin sera en français et en anglais.

CHAPITRE VIII :

DU CONTENTIEUX ELECTORAL

ARTICLE 17.- (1) Les contestations nées à l'occasion de l'élection sont consignées dans les procès-verbaux.

(2) Lesdites contestations sont portées, le cas échéant devant la juridiction compétente.

CHAPITRE IX :

DISPOSITIONS DIVERSES ET FINALES

ARTICLE 18.-La présente décision qui prend effet à compter de la date de signature, sera enregistrée et communiquée partout où besoin sera.

Yaoundé, le **24 JUIL 2020**

LE MINISTRE DE LA SANTE PUBLIQUE,

